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Köszöntés és bevezetés

Susanne Leputsch köszönti az AgriNatur projekt 5. Virtuális Szakértői Találkozó 20 résztvevőjét. Ma különösen 
izgalmas téma vár ránk, a futrinkákkal kapcsolatosan,melyet Bernhard Kromp mutat be nekünk.

A találkozó kezdetén, bevezetőként Susanne Leputsch néhány fényképet és képet mutat, melyek a "saját háza 
körüli környezetépítés" során készültek. Édesanyja szívesen fényképez és fest kerti virágokat, azok látogatóit, és 
kíváncsian, könyvek segítségével mélyül el a biodiverzitás témakörében.



Miután a résztvevők bemutatkoztak és megnevezték azt az intézetet, melyet képviselnek, Alois Mätzler szervezési
tanácsokat ad, többek között rámutat arra, hogy a prezentációk és a megfelelő jelentések a következő 
weboldalakon találhatók:

         cbc.wien ( Projekte  Umwelt/Nachhaltigkeit  AgriNatur)

         interreg-athu.eu/agrinaturathu/

A találkozó alatt is lehet a résztvevőknek e-mailben kérdéseket feltenni ill. küldeni. Ezeket később, a mindenkori 
prezentáció után a plénumban válszolják meg.

Futrinka monitorozás 2019  

Előadó: Bernhard Kromp  
Prezentáció lásd még cbc.wien
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https://www.interreg-athu.eu/agrinaturathu/


Kérdések és válaszok:

Sor
sz.

Kérdés Válasz

1 H. Kutzenberger: Mekkopra hatósugarú a 
futrinkák betelepülése, visszatelepülése 
fragmentált élőhelyeken pl. ártereken?

B. Kromp: Nagyon nehéz megmondani, de 
elvileg nagy, mert az eurytopikus kultúrtájlakók 
tudnak repülni. A stenotopikusak, gyakran 
nagyon ritka fajok, röpképtelenek. 

2 H. Kutzenberger: Vannak-e a homokhoz 
köthető fajoknak a víz közelségét kedvelő 
fajokéval összevethető igényeik az 
élőhelyükkel kapcsolatban?

B. Kromp: Lehetséges, de fajonként kellene 
megvizsgálni. 

3 H. Kutzenberger: Plättenmaiß-nél a bejárás 
alkalmával inkább száraz, homokos 
szántóföldeket találtunk. Milyen eljárások 
lennének itt, ezen a részterületen, a vezeték 
mellett, a futrinkák számára  optimálisak?
Mely jellegzetes fajokat kellene támogatni?

B. Kromp: Gondozásként a száraz mulcholás 
lenne kedvező, de nem frissen, mert akkor a 
rothadás segítenénk elő, és a füvekben gazdag 
mezőt támogatnánk.

4 H. Kutzenberger: Előző évben nagy örömmel 
láttuk Felső-Ausztriában, hogy egészen kicsi 
homokos trületeken kialakított Lacerta agilis 
élőhelyeken Brachinus explodens példányokat
találtunk. Mekkorák lehetnének azok a 
minimális élőhely méretek, melyeken a 
Brachinus explodens még élni képes?

B. Kromp: Utalás egy Kromp által konzulensként
kísért diplomamunkára - Nitzlader (Uni Wien, 
1993), mely keretében1991-ben Wolfsboden 2-
ben egy elfogás-ismételt elfogás kutatás 
alkalmával a Brachinus explodens nagyon 
gyakorinak bizonyult (Dominancia 12%  49.309 
egyedsz.) és Poecilus cupreus csak a 
szántóföldön volt fogható, nem lehetett igazolni 
a szántóföld széléről történő betelepülést. A 
2019-es AgriNatur-monitorozáskor B. 
explodens-t csak 3 egyedet. 6 bio szántóföldön, 
de összesen19 egyedet. 3 mezsgyén, főleg 
Plättenmaiß-ban sikerült fognunk. Fiatal Lacerta 
agilis példányokat C. Ableidinger  a szántóföld 
és a bozótos közötti keskeny határterületen 
Wolfsboden 2-ben is észlelt és fényképezett. 

5 M. Schnetz: Sokéves tapasztalataid alapján 
bizonyára meg tudod állapítani, hogy milyen a 
futrinkák helyzete alapvetően a nemzeti 
parkban és annak környezetében.

B. Kromp: A futrinkák Lobau-i elterjedésére a 
hagyományos mezőgazdaság valószínűleg 
kedvezőtlenül hat. A biogazdálkodás biztosan 
jobb futrinka közösségeket eredményez, több 
Poecilus cupreus egyeddel. Nedvesség kedvelő 
Pterostichus melanarius-t 2019-ben a Felső-
Lobau-ban már nem találtunk. Lehetséges, hogy
a klímaváltozás hatására a száraz 
szántóföldekről már eltűnt.

6 K. Mayer: Számíthatunk-e idén arra, hogy az 
előző év extrém időjárása után éghajlatilag 
tipikusabb év lesz, több ízeltlábúval?

B. Kromp: Még csak az első monitorozási 
mintákat gyűjtöttük be, és magunk is izgatottan 
várjuk az idei év fejleményeit és azt, hogy lehet-
e majd ezekből változásra következtetni.

Parque Nacional y Natural Doñana 
AgriNatur máshol: tanulmányút 2019.10. 8.-11.
Fenntartható Doñana (LIFE00 ENV/E/547) 

Előadó: Susanne Leputsch
Prezentáció: lásd még cbc.wien
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Kérdések és válaszok

Sor
sz.

Kérdés Válasz

1 H. Kutzenberger: Milyen a Donana Nemzeti 
Park mezőgazdasági struktúrája, vannak-e 
családi gazdaságok is?

S. Leputsch: A nemzeti parkban nincs 
mezőgazdasági tevékenység. Vannak 
hagyományos hasznosítási módok: legeltetés, 
píniák hasznosítása, halászat. A naturparkban 
és a környező bioszféra rezervátumban vannak 
különböző mezőgazdasági üzemek. A 
„Sustainable Doñana“ keretében 33 úttörő farm 
közösen munkálkodik a biodiverzitást támogató 
mezőgazdaság kialakításán. A pozitív 
eredményeket így mindannyian láthatják, és új 
tapasztalatokat is bevonhatnak. Ami jelenleg 
látható, hogy nagy az idegenkedés az "új" 
eljárásokkal kapcsolatban (pl. külön vetett 
sávok), melyeket a hagyományos 
mezőgazdaság nem ismer. Ezeknek az 
intézkedéseknek az elfogadása még sok 
meggyőző munkát igényel.
B. Kromp megjegyzése: Drámai a különbség a 
Donana terület biodiverzitást segítő 
gazdálkodása és a környezetében lévő ipari, 
exportra termelő, óriási vízigényű termelés 
között.
A. Vér megjegyzése: A tanulmányút különösen a
madárfajok szempontjából volt nagy élmény. 
Köszönjük Susi a szervezést, kezdeményezést.

2 C. Ableidinger: Hogy hívják a "Heckenläufer"-t 
latinul? 

S. Leputsch: Tulajdonképpen "Heckensänger"-
ről van szó. Cercotrichas galactotes (Sajnos 
rosszul jegyeztem meg a nevét.) 
Hagyományosan oliva-szőlő hasznosítású 
területen fészkel, kártevő rovarokkal táplálkozik 
és ősszel a szőlő érésének idején már Afrikában
van.

Köszönet Kim Hissek-nek, aki egy nagyon 
érdekes jelentést írt a tanulmányútról. Angol és 
német nyelven megtalálható a  (CBC-Wien-
oldalon), jól dokumentálja, hogy mit "hoztunk 
magunkkal" Doñana-ból a projektünk számára. 

Összefoglalás és kitekintés
Susanne Leputsch utal a következő találkozóra, amely az AgriNatur Projekt tervezése eddigi kutatásainak, 
prezentációinak lezárását jelenti. Michael Hollinger fogja az erdészek javaslatait a nemzeti park bécsi területeinek 
jövőjét illetően és Harald Kutzenberger csapata fogja az ökológiai tervezés jelenelgi állását bemutatni. Susanne 
Leputsch további intenzív részvételre buzdít, megköszöni a jelnlévők figyelmét és zárja a találkozót.
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Jelenléti ív:
Alfabetikus sorrendben, cím nélkül:

Családnév Keresztnév e -   mail

Christoph Ableidinger c.ableidinger@bioforschung.at

Anna Dopler office@dop-landschaftsplanung.at

Alexander Faltejsek alexander.faltejsek@wien.gv.at

Katrin Fuchs k.fuchs@bioforschung.at

Kim Hissek k.hissek@bioforschung.at

Michael Hollinger michael.hollinger@wien.gv.at

Bernhard Kromp b.kromp@bioforschung.at

Harald Kutzenberger tbk.office@tb-kutzenberger.com

Susanne Leputsch susanne.leputsch@wien.gv.at

Bernd Lötsch b.lotsch@gmx.at

Alois Mätzler am@mprove.at

Karl Mayer karl.mayer@wien.gv.at

Tatjana Meshkova tanuxer@gmail.com

Esther Ockermüller esther@hymenoptera.at

Valentin Rakos valentin.rakos@yahoo.de

Birgit Rotter Birgit.Rotter@bundesforste.at

Marlis Schnetz maria-elisabeth.schnetz@wien.gv.at

Pamela Strohmayer-Steinmetz pamela.strohmayer-steinmetz@wien.gv.at

András Vér ver.andras@sze.hu

Jurrien Westerhof jurrien.westerhof@wwf.at
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